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a r m a n m e l i . i r رکورد ۵ هزار و ۵۰۰ مصوبه استانی احمدی نژاد  
می شکند؟

»تكرارمصوبههاي«بيپشتوانه
گفت وگــو ۸۵۴ مصوبه در۱۰ سفر استانی رئیسی

علی بیگدلی در گفت و گو با »آرمان ملی«:
توافقموقتدردسترس؛
-FATFگامبعديباشد

  تیم مذاکره کننده ایران انعطاف خوبی نشان داد

آرمان ملی:  سید ابراهیم رئیسی از مردادماه 
امسال بر مسند ریاست جمهوری تکیه زده و از 
آن زمان تا حالا ۱۰ سفر استانی داشته است؛۱۰ 
سفر استانی در ۱۰۰ روزی که دولت را در دست 
گرفته و در این میان دو سفر خارج از کشور نیز 
در برنامه های او بوده است. از اولین سفر استانی 
او که استان خوزستان بود و در ۵ شهریور ماه 
انجام شد تا ۲۷ آبان که تا کنون آخرین سفر 
استانی رئیس دولت بوده به صورت میانگین هر 
هفته یک سفر استانی انجام شده است. در این 
میان رئیسی برای اولین سفر خارجی خود در 
اواخر شهریورماه جهت شرکت در اجلاس سران 
شانگهای به تاجیکستان و در سفر دوم خارجی به 
منظور شرکت در اجلاس سران اکو وارد پایتخت 
ترکمنستان شد. همچنین در ۷ آبان بعد از زلرله 
اندیکا در استان خوزستان ابراهیم رئیسی سفری 
فوری به این منطقه برای حل مشکلات مردم 

داشت.
۸۵۴  مصوبه در ۱۰ سفر استانی   

در سفرهای استانی ابراهیم رئیسی ۸۵۴ 
مصوبه استانی قطعی شد. استان خراسان جنوبی 
با ۴۵ مصوبه و استان سمنان با ۱۴۷ مصوبه 
کمترین و بیشترین تعداد مصوبه را در لیست 
سفرهای استانی رئیسی را دارند. در سفرهای 
استانی طرح های زیربنایی در حوزه های مختلف 
تصویب می شود. معمولا سفرهای استانی بیش از 
یک روز طول نمی کشد و خروجی آنها چند ده 
مصوبه است. در سفر یک روزه ابراهیم رئیسی 
به اردبیل  ۹۰ طرح تصویب شده که به گفته داود 
شایقی رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان اردبیل تعداد ۲۴ طرح مربوط به حوزه 
زیربنایی، هشت طرح در حوزه صنعت و معدن، 
سه طرح در حوزه نفت و انرژی،  هشت طرح در 
حوزه آب و خاک و کشاورزی و پنج طرح نیز در 
حوزه اشتغال بوده است. سرعت بالا در تصویب 
مصوبه های سفرهای استانی حواشی زیادی با خود 
به همراه داشته است. در سفر رئیسی به شیراز 
تخریب خانه های تاریخی با توجه به مصوبه های 
سفر استانی دولت به آنجا مطرح شد و انتقادها و 
مخالفت های بسیاری با آن شکل گرفت تا آن جا 
که رئیس شورای شهر شیراز تخریب خانه های 
تاریخی در پی مصوبه سفر هیات دولت به شیراز 

را تکذیب کرد.
   مشکلات سفرهای استانی برای بانک ها 
در سفرهای استانی اعتبارات کلانی برای 
اجرایی شدن مصوبه ها در نظر گرفته می شود. 
تنها در سفر اخیر دولت به استان فارس۶ هزار 
میلیارد تومان اعتبار برای اجرایی شدن مصوبات 
اختصاص داده شد. اما این اعتبارات از چه منبعی 
تامین می شود؟ محمد حسینی عضو کمیسیون 
برنامه، بودجه و محاسبات مجلس می گوید:»در 
قانون برای پرداخت اعتبارات سه مسیر تعریف 
شده است. در بودجه کل کشور برای انجام 
سرمایه گذاری شرکت های دولتی اجازه داده 
شده که خود شرکت از بانک های داخلی و خارجی 
برای گرفتن تسهیلات اقدام کنند.« او در مورد 
راه حل دوم قانونی توضیح می دهد: »در بخش 
دیگر قوانین بودجه، بانک ها مکلف می شوند 
که برای بخش هایی مانند اشتغال و ازدواج که 
تسهیلاتی قرار می دهند؛ با توجه به نرخ سود 
تسهیلات بانکی چنانچه کمتر از ۱۸ درصد سود 
باشد، منابع آن از سود پرداختی وام گیرنده و 
منابع بودجه ای تامین شود.« وی مورد سومین 
پیش بینی قانونی که بخش بزرگی از اعتبارات 
سفرهای استانی از این مسیر تامین می شود، 
می گوید: »با توجه به این که تعدادی از بانک های 
ما دولتی هستند چنان چه یک شرکت خصوصی 
یا بخش سرمایه گذاری خصوصی نیاز به تسهیلات 
داشته باشد، بانک ها مکلف شده اند در چارچوب 
قوانین خود نسبت به پرداخت آن تسهیلات اقدام 
کنند. پرداختی تسهیلات براساس مصوبات 
کارگروه های استانی مانند کارگروه رونق تسهیل 
کسب و کار یا کارگروه اشتغال در استان ها است.« 
حسینی تاکید می کند: »امروز اگر می بینیم 
شرایط پرداختی تسهیلات برای بانک های ما 
مقداری سخت شده و مشکلات عدیده ای در حوزه 
بانک ها وجود دارد به خاطر همین تکلیف هایی 
است که به نوعی در قوانین و مقررات ما در حال 

انجام است.«
   قدم به قدم پشت سر احمدی نژاد

محمود احمدی نژاد تا پیش از ابراهیم رئیسی 
رکورددار سفرهای استانی بود اما با توجه به این 
که ابراهیم رئیسی در صد روز اول کاری خود ۱۰ 
سفر کاری داشته به احتمال فراوان این رکورد از 
دست احمدی نژاد خارج خواهد شد. احمدی نژاد 
در پایان سفر به ۳۰ استان به عدد ۵ هزار و ۵۰۰ 
مصوبه رسید اما این که چه تعداد از آنها عملی شد، 
هیچ گاه مشخص نشد. حالا احتمالا دولت رئیسی 
جا پای دولت احمدی نژاد گذاشته است. مسعود 
پزشکیان نماینده مجلس چندی پیش در انتقاد 
به سفرهای استانی گفته بود: »گاهی مصوبات این 
سفرها غیرعلمی است. مصوبات زمان احمدی نژاد 
۱۰۰ سال دیگر هم خیلی هایشان ممکن است 
اجرا نشوند چه برسد به مصوبات دولت رئیسی.« 
او گفته بود: »اصولا هر مصوبه ای براساس درآمد 
و پولی که دولت دارد در قانون بودجه می آید؛ اگر 
قرار است وعده ای داده شود و مصوبه ای شکل 
بگیرد باید بیاید در بودجه وقتی در بودجه نمی آید 
یعنی پولی وجود ندارد و در نتیجه توقع ایجاد 
می کند که عدم اجرای آن هم نتیجه اش افزایش 
نارضایتی مردم خواهد بود. حسن روحانی نسبت 
به روسای جمهور قبل و بعد خود رویکردی 
متفاوت داشت. او در ۵ سال ۴۶ سفر استانی رفت 
اما مصوبات بسیار کمی داشته و خود او گفته بود: 
»اقدامات دولت در سفرهای استانی مبتنی بر 
مطالعات توسعه محور، کاهش تعداد مصوبات و 
پرهیز جدی از مصوبات غیرکارشناسی  شده و 

آنی بوده است.«

گزارش

آرمان ملی-علیرضا پورحسین:  
هفتمین جلسه مذاکرات احیای برجام 
روز هشتم آذر ماه در وین آغاز شد 
که به گفته برخی از طرفین برجام 
نتایج امیدوارکننده ای داشته است 
و مسیر را برای احیای برجام  هموار 
کرده است. نشستی که به نظر می رسد در آن آمریکا 
پذیرفته است علاوه برتحریم های صنعتی و اقتصادی، 
تحریم علیه تعدادی از نهادهای ایرانی را لغو کند و ایران 
نیز در مقابل پذیرفته است تا اصول شش دور مذاکرات 
قبلی حفظ شود. امری که تا پیش از این احتمال آن کم 
دانسته می شد. مجموعه این اتفاقات سبب شده است تا 
بسیاری از کارشناسان توافق را نزدیک دانسته و احتمالا 
احیای برجام در سال ۲۰۲۲ به موجب توافق اولیه 
صورت گیرد. در راستای بررسی ابعاد مختلف دور هفتم 
مذاکرات احیای برجام، »آرمان ملی« گفت وگویی با علی 
بیگدلی، تحلیلگر مسائل بین الملل داشته است که در 

ادامه می خوانید.
  موضع گیری های مثبت در خصوص دور هفتم 
مذاکرات احیای برجام را چگونه ارزیابی می کنید؟

دور هفتم مذاکرات احیای برجام روند بسیار خوبی 
داشت و مشخص شد که ایران سطح انتظارات خود را با 
وجود این که می خواهد بسیاری از تحریم ها لغو شوند، 
کاهش داده است و این نشان می دهد که توافق در خصوص 
برجام بسیار محتمل است. با وجود این که مقامات ایران 
عنوان می کردند که شش دور مذاکرات قبلی را قبول 
ندارند اما یک دیپلماسی نرم در پیش گرفتند که می 
توان نشانه های آن را در صحبت های معاون سیاسی 
وزیرخارجه نیز مشاهده کرد که عنوان کرده است که شش 

دور مذاکرات قبلی نکات مثبتی نیز دارد.
  آینده مذاکرات را چگونه پیش بینی می کنید؟

ایران با یک تیم پرجمعیت به مذاکرات رفته که یک 
اتفاق خاص بود. در واقع آنجا می خواهند تشکیل جلسه 
بدهند و لحظه به لحظه آقای باقری آن  ها را در جریان 
مذاکرات قرار دهد و این نشان می دهد که ایران تمایل 
دارد مشکل مذاکرات را حل بکند و یک سروسامانی به 
این شرایط بدهد. شاید چگونگی آن خیلی مهم نباشد ولی 
به نظر می رسد که سر یک اصولی به توافق می رسند، ولی 
در جزئیات احتیاج به ادامه مذاکرات وجود دارد. با توجه 
به این که آمریکا و اروپا به جهت ضیق وقت ایران را تحت 
فشار قرار داده اند. از این جهت باید هیات ایرانی مراقب 
باشد. ما شرایط مناسبی نداریم، در داخل با مشکلات 
شدید اقتصادی، اجتماعی و گسل های عمیق دولت و ملت 
مواجه هستیم. از طرف منطقه ای حلقه های نظامی ما را در 
فشار بیشتری قرار داده اند و بنابراین با توجه به این شرایط 
به نظر می رسد ایران هیچ راهی جز مذاکره کردن ندارد و 
خودش را آماده کرده بود. اگر اظهارنظر های متعارضی نیز 
وجود دارد به علت نگاه به داخل است. این که آقای باقری 
کنی گفته همه تحریم  ها را باید بردارند، به خاطر این است 
که یک آرامشی به درون کشور بدهند. آن  ها که دیروز می 
 گفتند هر کسی مذاکره کند خائن است، الان متصدی 
امور شده اند و به این نتیجه رسیده اند که کار خیلی آسان 
و راحتی نیست. بنابراین باید تن به خیلی از موارد بدهند. 
به نظرم آن  ها راهی جز مذاکره ندارند و هیچ کشور دیگری 
و حتی چین و روسیه هم نمی توانند به اقتصاد بیمار و در 
حال احتضار ما کمکی کنند. مرحله اول ممکن است آن 
تحریم های زیر برجام را بردارند. با این اتفاق گشایشی 
می  شود برای فروش نفت و باز کردن شبکه بانکی به سمت 
تجارت ایران که این هم خودش نیازمند این است که 
FATF را تصویب کنند و حالا نوبت این اقدام است. از طرف 
دیگر سیستم بانکی ما  شرایط مطلوبی ندارد و بانک  های 
دنیا آمادگی ندارند با شبکه بانکی ما ارتباط برقرار کنند. 
همچنین باید به سمتی برویم که کارشناسان آژانس وارد 
ایران شوند و تعامل صورت گیرد. مذاکرات باید سر و 
صورتی بگیرد تا دیوار های سنگی برداشته شود. مشخصا 
مذاکرات ادامه خواهد داشت و اگر ما با مهارت و آگاهی با 
موازین دیپلماتیک وارد مذاکره شویم، باید سر یک اصولی 
به توافق برسیم و در مورد جزئیات می توانیم در آینده ادامه 
بدهیم. اگر رایزنی ها با شکست همراه شود، شورای حکام 
علیه ما قطعنامه صادر می کند و پرونده ما به شورای امنیت 
می رود. بنابراین اگر تیم ما شرایط را درک بکند باید به یک 

توافق اصولی با طرف های برجام رسد. 
  پس با این وجود می توان رسیدن به توافق در 

ابتدای سال 2۰22 را محتمل دانست؟
با وجود انعطاف خوبی که ایران از خود نشان داده است 
این احتمال زیاد است. آن ها نمی خواستند موفقیت برجام 
به روحانی برسد. از روز گذشته دو کارگروه هسته ای و 
رفع تحریم ها تشکیل شده است که طرفین را به توافق 
نزدیک تر می کند. در ابتدا حدود تحریم ها باید مشخص 
شود که به نظر می رسد در این مسیر آمریکا نیز پذیرفته 
است تحریم چند نهاد مهم ایران لغو شود تا دولت سیزدهم 
نیز برای خود دستآوردی داشته باشد. از سوی دیگر 
آمریکا مشخصا تحریم های اقتصادی را لغو خواهد کرد 
و این می تواند یک فرصت خوب برای ایران باشد تا از 
گرفتاری های اقتصادی فاصله گیرد و به زندگی مردم 
سامان دهد. ایران نیز باید بر همین تحریم های اقتصادی 
تمرکز کند زیرا نیاز اصلی کشور همین موارد است. فضای 
داخلی کشور با آزاد شدن فروش نفت آرام می شود و 
باید این امتیاز را هرچه سریع تر به دست آوریم. آمریکا 
نمی تواند برخی تحریم ها را لغو کند و نباید وقت خود را 
در آن خصوص تلف کنیم. گام آخر نیز شاید گفت وگوهای 
منطقه ای باشد که در صورت توافق در آن شاید برجام 
نیز عمر بیشتری داشته باشد. مهم این است که ایران 
محتاطانه در مذاکرات پیش رود اما سرعت لازم را نیز 
داشته باشد تا هم امتیازات لازم را کسب کند و هم مسائل 

فنی را مورد توجه قرار دهد.

آرمان ملی- سهیل ثابــــت: نگاهی بـه 
گفتمان، راهبردها و رویکردهای اصلاح طلبان در 
۳ دهه اخیر نشان می دهد که آنها چه نوع فعالیت 
و کنش گری سیاسی معطوف به قدرت و جامعه 
پیش گرفته اند و در این مدت چه میزان موفقیت 
حاصل کرده اند. چنان که به طور سینوس وار از 
میانه دهـــه ۷۰ تا اوایل دهه هشتاد پیروزی ، 
از اوسط دهـــه ۸۰ تا اویل دهه ۹۰ شکست، 
از اوایل دهه ۹۰ تا اوسط این دهه پیروزی و از 
اوخر دهه ۹۰ تا کنون شکست چاشنی کنش 
انتخاباتی اصلاح طلبان بوده است. آنچه که 
برآیند این عملکردها نشان می دهد این است 
که اصلاحات هر چه از خرداد ۷۶ فاصله گرفته 
صرفا بر مبنای همان گفتمان پیش رفته است. 
به عبارت دیگر فقط زمان گذشته اما گفتمان 
اصلاح طلبان متناسب به متغیرهای زمانه به روز 
نشده است. همین امر نیز باعث شده تا امروز در 
۱۴۰۰ گفتمان  وراهبردهای اصلاح طلبان برای 
جامعه مثل سابق چندان دلپذیرد و دلچسب 
نباشد و آنها چیزی فراتر از آنچه اصلاح طلبان ارائه 
می دهند را طلب کنند. در نتبجه اصلاح طلبان 
برای اینکه همچنان بتوانند به کنش گری خود به 
عنوان جریانی فعال و تاثیر گذار ادامه دهند ناگریز 

از این تغییرات و به روزرسانی گفتمانی هستند. 
   پالایش و پیرایش  

بسیـــاری از چهــــر های اصلاح طلـــب و 
نظریه پردازان بر این باورند کـــه امروز جریان 
اصلاح  طلبی با گفتمان، راهبردها و رویکردهای 
۲ دهه گذشته دیگر نمی تواند محوریت مطالبات 
جامعه باشد، مردم را نمایندگی کند و به عنوان 
یک جریان سیاسی آوانگارد و پیش  رو در جامعه 

مطرح شود. این مساله را به وضوح می توان از 
میانه های سال ۹۸ به این سو به عینه مشاهده 
کرد که پایگاه و جایگاه اصلاح طلبان در جامعه 
هر چه به دهه جدید وارد شدیم کاهش پیدا 
کرده و اعتماد و امید مردم به اصلاح طلبان برای 
تغییر شرایط از وضع موجود به شرایط مطلوب، 
بسیار کاهش یافته است. همین امر نیز باعث 
می شود که وقتی موعد انتخابات می رسد با وجود 
تبلیغات فراوان و گفتن از حقوق و مطالبات مردم 
نتوانند سرمایه اجتماعی را همراه کنند و در 
نتیجه پیروزی در انتخابات را از کف می دهند. 
اما نکته اینجا است که مساله فقط انتخابات 
نیست. اصلاح طلبان تا وقتی به سمت نقد درون 
گفتمانی، آسیب شناسی درونی و تغییر رویکردها 
و راهبردها نروند نخواهند توانست جامعه را نسبت 
به حمایت از خود اقناع کنند و به عبارت دیگر 
جامعه پذیر شوند. البته معضل دیگر نیز اینجا است 
که سال ها است اصلاح طلبان نسبت به این مسائل 
هشدار می دهند و بر آن تاکید دارند اما کاری 
از پیش نمی برند. با این حال به نظر می رسد که 
حتی شکست در انتخابات مجلس ۹۸  و ریاست 
جمهوری ۱۴۰۰ نیز آنها را به فکر آسیب شناسی، 
نقد درونی و ایجاد تحولی که از درون آن ایده های 
تازه، تفکرات جدید و زایش نو پدید آید نینداخته 
 است. گویی اینکه برخی در جریان اصلاحات بر 
این باورند که مردم عقد اخوت دائمی با این جریان 
دارند و هر اتفاقی که بیفتد رای مردم به سوی آنها 
است. در صورتی که تجربه در مقاطع مختلف 
تاریخی نتیجه ای جز این را به دست داده است. در 
حالی که آنچه از شاکله و بن مایه اصلاح طلبی بر 
می آید این است که اصلاحات همواره  و مستمر 

در پی پالایش، پیرایش، نوزایی و شکوفایی است 
و نقد عملکردی نسبت به جامعه  است که باعث 
این رویکرد می شود. حال به نظر می رسد که 
کنش سیاسی بر مبنای گفتمان دهه هفتادی 
اصلاحات منقضی شده و امروز باید اصلاحات را 
مناسب و متناسب با مقتضیات ایران ۱۴۰۰ در 
قرن جدید به روز رسانی کرد تا بتوان همچنان 
به عنوان جریان سیاسی مطبوع جامعه به فعالیت 
پرداخت و اگر به هر دلیلی این رویکرد پیش گرفته 
نشده و از آن استنکاف ورزیده شود دیری نخواهد 
پایید که این جریان هم برای همیشه به حاشیه 
سیاست عملی رانده شود. لذا برای تغییر، فردا دیر 
است و همین امروز باید فکر تحول و دگرگونی در 

اصلاح طلبی بود.
  باید ویترین اصلاح طلبی عوض شود

یک نظریه پرداز اصلاح طلب در خصوص شرایط 
اصلاح طلبان و مسیر پیش رو بیان کرد: جریان 
اصلاح طلبی باید تصمیم بزرگ بگیرد و تن به 
تدبیر بزرگی بدهد. باید فلک را سخت بشکافد 
و طرحی نو دراندازد. جریان اصلاح طلبی بیش 
از همیشه نیازمند نوعی نقد و به زیر کشیدن 
تمثال خود است. محمدرضا تاجیک گفت: ما 
نیازمند یک جریان و گفتمان درون ماندگاریم؛ 
به این معنا که جریان اصلاح طلبی باید بتواند 
در هر شرایط و مقطع تاریخی با شرایط خودش 
رابطه تعاملی داشته باشد. نوعی دیالوگ، رابطه 
تاثیرگذار و تأثیرپذیری داشته باشد و بر اساس 
این شرایط خود را بازآفرینی کند. رئیس مرکز 
بررسی های استزاتژیک ریاست جمهوری در دولت 
اصلاحات عنوان کرد: به بخش معطوف به قدرت 
جریان اصلاح طلبی چندان امیدی ندارم. آنانی که 

زلف زیبای اصلاح طلبی را به زلف زمخت قدرت 
گره زده اند، امروز جریان اصلاح طلبی را به حاشیه 
برده اند. جریان اصلاح طلبی قرار بود که یک 
جریان گفتمانی، اجتماعی، فرهنگی و سیاسی 
باشد، اما عده ای آن را محبوس در قفس آهنین 
قدرت کردند و رنگ قدرت را بر تمامی پیکر او 
پاشیدند و حیات آن را به قدرت گره زدند. وی 
افزود: امیدوارم کسانی که هنوز وفادار به جریان 
اصلاح طلبی هستند بتوانند هرم آن را دوباره به 
قاعده نشانده و ستون های آن را در ریزبدنه های 
جامعه نصب کنند و عمارت های خود را در عرصه 
اجتماعی و فرهنگی جامعه بسازند. در این صورت 
شاید در آینده با جریان اصلاح طلبی متفاوتی 
مواجه باشیم ولی این جریان مرسوم اصلاح طلبی 
به پایان رسیده است. محمدرضا تاجیک در 
مورد راهبرد اصلاح طلبان گفت: استراتژی 
جریان اصلاح طلبی همان استراتژی نقد مستمر، 
یا هنر کمتر حکومت شدن، است. منظور از 
حکومت شدن صرفا حکومت شدن سیاسی نیست؛ 
بلکه شامل این واقعیت هم می شود که ما توسط 
خودمان چنان حکومت بشویم که نتوانیم صدای 
متفاوتی داشته باشیم. ما باید به این استراتژی 
برگردیم. استراتژی نقد مستمر قدرت ضرورت 
و لازمه اش نقد مستمر خود است؛  وی بیان 
کرد: ما باید از اصلاحات مستمر صحبت کنیم؛ 
استراتژی اصلاحات مستمر، یعنی هر لحظه در 
درون خود به امر اصلاح مشغول بودن و از منظر 
جدید، مناسبات جامعه سیاسی، قدرت و روابط 
نامتقارن نیروها را مورد نقد قرار داده،. ما امروز به 
اصلاح طلبانی نیازمندیم که خود نماد و نمود آن 
چیزی باشند که می گویند و خود اصلاح و نقد را 
بر خود بربتابند. این نظریه پرداز اصلاح طلب در 
خصوص آینده اصلاح طلبی بیان کرد:  اصلاحات 
در شرایط کنونی نیازمند یک نوع انقلاب است، 
که این خود نوعی پارادوکس است. اصلاحات از 
آن رو که از طبیعت خود خارج شده است، تنها 
یک انقلاب و تنش شدید درون جریانی می تواند 
آن را به طبیعت خود برگرداند تا نبضش به صورت 
طبیعی بتپد. تاجیک در خصوص مسیر پیش 
روی اصلاحات اظهار کرد: پیشنهاد استراتژیک 
برای احیای جریان  من در شرایط کنونی 
اصلاح طلبی این است که آنانی که این جفا را در 
حق آن کردند از میان برخیزند؛ اگر می خواهیم 
چهره  راستین اصلاح طلبی را به نمایش بگذاریم، 
بسیاری از اصلاح طلبان باید فریاد برآورند که ما 
اصلاح طلب نیستیم.  وی تصریح کرد: من معتقدم 
تا وقتی ویترین اصلاح طلبی این ها هستند کسی 
نمی ایستد داخل ویترین را نگاه کند، باید ویترین 

را عوض کرد. 

آرمان ملی - مطهره شفیعی: »کلینیک 
خودسازی و ترک گناه« پرونده جدیدی است 
که دلواپسان گشوده و به نظر می رسد یکی از 
راهکارهای جذب حامی جدید برای جریان 
اصولگرایی باشد. در انتخابات مجلس یازدهم 
و ریاست جمهوری ۱۴۰۰ عیان شد که بدنه 
حامیان جریان اصولگرایی ریزش زیادی داشته 
و کاندیداهای آنان در انتخابات های اخیر با رای 
حداقلی پیروز شدند. نکته قابل تامل آنجاست که 
حتی زمانی که اصلاح طلبان در انتخابات ها مختلف 
ردصلاحیت شده و میدان برای اصولگرایان باز بود 
، باز هم  اصولگرایان نتوانستند آرای قابل قبولی 
در میدان بدون رقیب جلب کنند. تصمیم گیران 
جریان اصولگرایی برای بازسازی بدنه این جریان 
تلاش زیادی کردند که بخش عمده آن القای متهم 
بودن مسئولان دولت قبل و وعده دادگاهی کردن 
شخصیت هایی مانند روحانی، ظریف و ابتکار بود 
اما جامعه آگاه تر از آن بود که متوجه نشود آنچه 
دلواپسان اصولگرا مطرح می کنند، تنها یک حرکت 

نمایشی است و بس.
   مجلس نشد، میریم کلینیک!

برنامه جدید دلواپـــــسان تبلیــــغ کلینیک 
خودسازی و ترک گناه است. در تبلیغات مجازی 
این کلینیک ذکر شده که  تدریس برعهده بهترین 
اساتید کشور است اما زمانی که به اسامی آنانی که 

به عنوان استاد این کلینک معرفی شده اند، نگاه 
می کنیم، سوالات زیادی در ذهن شکل می گیرد. 
۳ شخصی که نام و تصویرشان به عنوان استاد 
آمده عبارتند از وحید یامین پور، بشیر حسینی 
و حجت الاسلام دریایی! نیاز است نگاه کوتاهی 
به عملکرد این اشخاص انداخته شود که به عنوان 
استاد کلینیک معرفی شده و قرار است آموزش 
ترک گناه  و خودسازی دهند. وحید یامین پور 
متولد ۱۳۵۹، دکترای حقوق و عضو هیات 
علمی دانشگاه است. وی استاد دانشگاه و مدرس 
علوم اجتماعی و ارتباطات و مطالعات فرهنگی و 
مدرس دانشگاه های امام صادق)ع(، هنر، باقرالعلوم 
)ع( و... است. او ازاعضای نزدیک به جبهه پایداری 
بود که درانتخابات مجلس یازدهم کاندیدا شد و 
زمانی که نامش در لیست اصولگرایان قرار نگرفت 
اعتراضاتی داشت که رسانه ای شد؛ به عنوان نمونه 
در بهمن ۹۸ نوشت: »آنچه از مواضع پایداری در 
جلسه دیروز شنیدم، باورنکردنی بود. آقای صادق 
محصولی! به خاطر یک جمله که در حمایت از 
وحدت و آقای قالیباف گفتم، اسم بنده را از لیست 
وحدت خط زدید! فقط برای مقابله با انحصارطلبی 
و باندبازی شما انصراف نمی دهم. رای من: لیست 
وحدت منهای سه نفر از سهمیه پایداری.« از 
واکنش یامین پور مجری خاص صداوسیما و دارنده 
نقش تاثیرگذار در برنامه های ثریا در شبکه سک و 

جهان آرا در شبکه افق مشخص بود که او به دنبال 
کسب قدرت است و در نهایت تا حدودی هم به 
آن رسید، چنان که معاون جوانان وزارت ورزش و 
جوانان شد. مشخص نیست اعتراض به قرارنگرفتن 
درلیست مجلس و آنچه از شبکه افق و برنامه ثریا 
پخش می شود چه نسبتی باخودسازی دارد .بشیر 
حسینی هم روحیاتی مشابه یامین پور دارد و البته 
نمره قابل قبولی در حاشیه سازی کسب کرده است. 
آنچه درباره او مطرح شده نسبتی با یک استاد 
ندارد که بخواهد درس خودسازی و ترک گناه 
بدهد. به عنوان نمونه در یک برنامه خطاب به 
مژده لواسانی گفت » انشالا که کرونا تمام بشه و دو 
تایی با هم یک سفر اربعین به کربلا برویم آن هم 
یک سفر شیطون بلا!« یا در برنامه دیگری گفته 
بود: »بذار یک چیز عجیب تر هم این جا به شما 
بگم. همین نگاهی که از زمان فروید جدی شد که 
فوتبال را اساسا از سنخ مقوله لذت جنسی می بیند، 
میگه چرا شما از فوتبال لذت می برید؟ همان طور 
که لذت دارد، این هم عین همان است، از همان 
 جنس و همان سنخ است.« و ادامه داده بود: 
»یک مطالعه ای کردم...« تیرماه سال جاری فارس 
نوشت: »شایعه ای در فضای مجازی پیچید که 
در آن عنوان شده بود همسر سیدبشیر حسینی 
داور عصر جدید از علی فروغی مدیر شبکه سه 
سیما گله کرده و گفته که فروغی باعث شده که 

همسر من تا نیمه های شب با خانم های مجری 
چت کند.« و سپس متن دستنویس همسر بشیر 
حسینی را منتشر کرد که این ادعا را تکذیب کرده 
و نوشته بود:» می فهمم که همسرم در برنامه 
زنده یک خطای زبانی داشته و از آن عذرخواهی 
کرده اما این هجمه ناجوانمردانه و حمله به خیمه 
خانواده و بر هم زدن آرامش زن و فرزند، انتقام از 
سال ها تلاش همسرم در سنگر دانشگاه، رسانه 
و خدمت هایی است که هیچ وقت نمی خواهم 
رسانه ای شود« سیدبشیر حسینی متولد ۱۵ 
آذر ۱۳۶۰ است، تحصیلات حوزوی را تا سطح۲ 
ادامه داده، فوق لیسانس حقوق و دکترای فرهنگ 
و  ارتباطات از دانشگاه امام صادق )ع( دارد و 
مرتبه علمی اش »استادیار« است. حجت الاسلام 
امیرحسین دریایی اما مانند یامین پور و حسینی 
چهره شناهته شده ای نیست و به نظر می رسد 
ارتباط نزدیکی با بشیر حسینی دارد چرا که پیش 
از این هم دوره »سه گام موفقیت« با حضور او و 
بشیر حسینی برگزار شده بود. جالب اینجاست 
که از دریایی به عنوان استاد اصلی کلینیک و از 
وحیدیامین پور و سیدبشیر حسینی به عنوان 

مدرس مهمان نام برده شده است.
   در نهایت

به نظر می رسد برگزاری چنین دوره هایی بر 
اساس سیاست های جدید دلواپسان باشد و آنها 
در جذب وحفظ مخاطب در عرصه سیاسی ناکام 
شدند، در صدد آن هستند که ازمسیر فرهنگی 
به بازسازی جریانی بپردازند اما مشخص نیست 
چرا از افراد حاشیه ساز استفاده می کنند که 
سبب می شود پروژه جذب فرهنگی شان بیشتر از 

برنامه های سیاسی با ناکامی مواجه شود.

دلواپسان، پروژه های جدید را کلید زدند

کلینیک امام صادقی ها!
  کلینیک خودسازی! پروژه جدیدی برای کسب رای                           »شیطون بلا!« مدرس خودسازی شد!

روایت »آرمان ملی« از لزوم پالایش و نقد درونی در اصلاحات: 

اصلاح طلبان 
پيش از تغيير 

بايد نقد درونی كنند

۴۰ نفر سوار هواپیما شدند تا به وین بروند، ظاهرا آن طور که 
گفته می شود این حضور برای شرکت درمذاکرات برجامی است 
اما این تعداد زیاد چه تاثیری در مذاکرات دارد و در دوره های 
قبل که ظریف با تعداد کمی به محل برگزاری جلسات می رفت، 
چه اتفاقی رخ می داد که حالا لازم شده ۴۰ نفر به وین بروند! اما 
دیروز عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه ملت 
ایران حامی و پشتیبان تیم مذاکره کننده هسته ای است،  گفت: 
در شرایط فعلی باید همه کمک کنند تا تیم مذاکره کننده با 
قدرت بتواند مواضع خود را بیان کرده و گفت وگوها را به نتیجه 
برسانند. غلامرضا مصباحی مقدم با تاکید بر اهتمام نظام و 
دولت آیت ا... رییسی بر رفع کامل تحریم ها اظهار کرد: طرح 
این ادعا که ایران در مذاکرات هسته ای جدیت ندارد، کمکی به 
حل مساله نمی کند. ایران در مذاکرات کاملًا جدی است اما نه 
مذاکره برای مذاکره و نه کش دادن مذاکره و زمان خریدن بلکه 

مذاکراتی که منجر به نتیجه شود.

هر انتصابی انجام شود بالاخره یک گروه و حزیی اعتراض 
می کند. جالب است که خیال اصلاح طلبان راحت تر از دیگران 
است چرا که تاکید دارند نه پستی به آنها داده می شود و نه خودشان 
پذیرای پستی هستند اما اصولگرایان که تصور می کنند دولت تنها 
برای این جریان است از انتصاب ها گلایه دارند مانند حسین انواری 
عضو ارشد موتلفه که دیروز گفت: متاسفانه در کشور ما احزاب به 
شکل فصلی در فصل انتخابات خودنمایی می کنند و در واقع قیافه 
حزبی دارند اما اعمال قدرت در تصمیمات نظام کرده و در مجلس 
برای تعیین برخی نامزدهای مجلس و دولت تلاش می کنند. 
این قبیل فعالیت ها که از سوی احزاب بدون شناسنامه قانونی 
صورت می گیرد، اداره کشور را دست خوش نوسانات می کند و از 
ظرفیت های نظام به خوبی استفاده نمی شود در حالی که احزاب 
می توانند پشتوانه خوبی برای دولت در انتصاب ها بوده و پاسخگوی 
نیاز مردم باشند. معتقدم احزاب در شرایط حاضر حضوری کمرنگ 

داشته و دولت ها خیلی همراهی با احزاب در عمل ندارند. 

باز هم سهمیه ای برای حضور زنان در کابینه تعیین نشد و 
فقط در شهرداری است که شعار می دهند ۳۰ درصد کرسی های 
مدیریتی به زنان تعلق خواهد گرفت که همین وعده هم عملی 
نشده است اما چه هراسی از مدیریت زنانه است که مردان از آن 
فرار می کنند. یک نماینده سابق مجلس می گوید: متاسفانه 
ریشه تبعیض نسبت به زنان در ایران یک مقوله فرهنگی است 
که تبعات آن به عالم سیاست نیز کشیده شده است. وی ادامه 
می دهد: بی توجهی و تبعیض نسبت به بانوان مسأله ای قدیمی 
است و در طول چهار دهه اخیر نیز بسیار درباره آن صحبت شده، 
اما هیچگاه این دغدغه از سوی جامعه مردسالار جدی گرفته 
نشده است. سهیلا جلودارزاده اظهار کرد: تجربه نشان داده 
بانوان ایرانی در هر جایگاه اجتماعی بهترین عملکرد را از خود 
نشان داده اند و اگر درصد ناچیزی نیز از ایشان دچار انحرافات 
مالی شده اند، شاید همان افراد نیز تحت تأثیر و فشار مردان 

دست به اعمال خلاف قانون زده باشند.
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